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– Budowa świetlicy  
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Mieszkańcy mają 
dość fetoru 

Komunikacyjny kryzys? 
Szukanie rozwiązań
\\\ PRUSZKÓW 

23 sierpnia miała miejsce 
doraźna komisja do spraw 
rozwiązywania kluczowych 
problemów komunikacyjnych. 
Omawiany był problem 
transportu do Warszawy.

N iedawno informowaliśmy Pań-
stwa o planowanym od 3 wrześ-

nia zamknięciu odcinka linii WKD mię-
dzy stacjami Warszawa Reduta Ordona 
– Warszawa Śródmieście. 

KOŚ, czyli komunalny osad ściekowy magazynowy jest w kwaterach  
na placu przed oczyszczalnią

Czy komunikacja z Warszawą od początku roku szkolnego będzie utrudniona?

\\\ POWIAT GRODZISKI

czytaj na str. 3

dokończenie na str. 2
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Powodem utrudnień jest remont stacji 
Warszawa Zachodnia. Również z tego 
powodu częstotliwość pociągów Kolei 
Miejskich oraz Szybkiej Kolei Miejskiej 
podczas wakacji był mocno ograniczo-
ny. Czy to oznacza, że komunikacja z 
Warszawą od początku roku szkolnego 
będzie utrudniona? Jakie plany mają 
władze Pruszkowa, aby pomóc miesz-
kańcom podczas remontu?

Posiedzenie komisji doraźnej ds. 
rozwiązywania kluczowych proble-
mów komunikacyjnych miało na celu 
przedyskutowanie tych zmian oraz 
znalezienie możliwych rozwiązań pod-
czas utrudnień.

– W tej chwili w kierunku Warsza-
wy podczas jednej doby (20 godzin, 
kiedy tory funkcjonują) z Pruszkowa 
jeździ 45 składów SKM i KM w kierun-
ku stolicy. W tym 19 dojeżdża do War-
szawy Śródmieście. Od 3 września ilość 
ta znacznie wzrośnie. Będą 84 składy 
do Warszawy, w tym 64 do Warszawy 
Śródmieście. Podobnie ilość się zmieni 
w przeciwnym kierunku – poinformo-

wał zebranych prezydent miasta, Paweł 
Makuch.

Zmiany powinny pomóc części 
mieszkańców, którzy dojeżdżają do 
Warszawy pociągiem. Jednak co z oso-
bami, które do tej pory korzystały z 
usług WKD?

Po pierwsze kolejka WKD będzie 
dojeżdżała do przystanków Warsza-
wa Aleje Jerozolimskie i Warszawa 
Reduta Ordona, gdzie WKD zorgani-
zuje punkty przesiadkowe pomiędzy 
ich pociągami oraz pojazdami ZTM 
(WTP) i pociągami KM. Pojazdy ZTM 
będą zatrzymywać się na przystankach 
autobusowych na wiadukcie w Alejach 
Jerozolimskich nad torami linii kolejo-
wej WKD, na przystankach autobuso-
wych ZTM „Śmigłowca” przy Alejach 
Jerozolimskich oraz na przystanku 
autobusowym ZTM „CH Reduta” przy 
ul. Kołomyjskiej (przystanek końcowy 
– dotyczy linii 158). Ważne, że w komu-
nikacji ZTM oraz KM będą honorowane 
bilety WKD.

– Ponadto zwiększona ilość skła-
dów KM i SKM powinna umożliwić 
mieszkańcom dojazd do Warszawy. 
Musimy zadać sobie jedno podstawo-
we pytanie: jak wielki jest to problem. 
W tej chwili wydaje mi się, że sprawa 
jest, kolokwialnie mówiąc, „rozdmu-
chana” przez kilka osób. Powinniśmy 
poczekać do września i sprawdzić, jak 
sprawa będzie wyglądać, czy naprawdę 
pojawią się poważne utrudnienia dla 
mieszkańców, oraz jakie rozwiązania 
zaproponuje wówczas WKD – powie-
dział Paweł Makuch.

Jego słowa nie przekonały więk-
szości osób zebranych na komisji.

– W moim odczuciu my, Polacy, ła-
two się przyzwyczajamy i skoro mamy 
dobry dojazd za pomocą WKD, to nie 
chcemy się godzić na tymczasowe in-
ne rozwiązania. Szczególnie że część 
mieszkańców, np. z Malich, będzie mia-
ła duże utrudnienie, aby dostać się do 
Warszawy za pomocą Kolei Miejskiej 
zamiast linii WKD – powiedział radny 
Piotr Bąk.

Jakiś czas temu urząd miasta wy-
stąpił z pismem do Zarządu Transportu 
Miejskiego, aby na czas prac remon-
towych, autobus 817 zwiększył ilość 
przejazdów. Niestety ZTM nie wyraził 
zgody na takie rozwiązanie.

Już w tej chwili dojazd do Warsza-
wy jest utrudniony. Pociągi często są 
opóźnione, a autobusy zatłoczone. Rad-
ni i zebrani aktywiści wyrazili swoje za-
niepokojenie, czy we wrześniu sytuacja 
znacznie się nie pogorszy. Linie KM i 
SKM oraz zorganizowane przez WKD 
przesiadki, w ich ocenie, problemów 
nie rozwiążą. 

Dlatego podczas dyskusji pad-
ło wiele propozycji działań, które 
mogą pomóc mieszkańcom w czasie 
utrudnień. Między innymi uczestnicy 
spotkania zaproponowali dodatkowe 
przewozy autobusów miejskich, któ-
re ułatwiłyby dojazd osób z dalszych 
części miasta na stacje PKP, a także 
stworzenie nowych przystanków dla 
pojazdów linii 817.

Już niedługo okaże się, jakie proble-
my dla Pruszkowian pojawią się wraz z 
zamknięciem odcinak WKD i czy urząd 
miasta, w razie kłopotów mieszkańców, 
zdoła im pomoc.                   Maciek Gos

Komunikacyjny kryzys? 
Szukanie rozwiązań

Od września czekają nas utrudnienia
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OGŁOSZENIE PREZYDENTA MIASTA PRUSZKOWA
Na podstawie art. 17 pkt 9 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 977) zawiadamiam 

o wyłożeniu do publicznego wglądu projektów: 
– w niezbędnym zakresie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części obszaru miasta Pruszkowa – Gąsin Mieszkaniowy – 
Inżynierska – Obszar I wraz z prognozą oddziaływania na środowisko, sporządzanego na podstawie uchwały Nr XXXIII.350.2017 Rady Miejskiej w Pruszkowie 
z dnia 1 czerwca 2017 r. zmienionej uchwałą Nr LVII.557.2022 Rady Miasta Pruszkowa z dnia 26 maja 2022 r. Wyłożenie projektu planu w niezbędnym zakresie 
dotyczy: 1) skablowania dwóch istniejących linii elektroenergetycznych 110kV; 2) wyznaczenia terenu 38KPP; 3) zmiany przebiegu odcinka drogi 4KDD;  
4) zmiany przeznaczenia terenu 17MNU na 17MN; 5) podziału terenu 3MN na 3MN i 3aMN; 6) wyznaczenia drogi 10KDD; 7) zmiany granic dróg 3KDL i 4KDL;  
8) przeniesienia działki ew. nr 150 do terenu 30MNU; 9) zmiany minimalnej powierzchni nowo wydzielonej działki budowlanej  w terenach MN, MNU i U,

– miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części obszaru Miasta Pruszkowa – „Wyględówek: sport i rekreacja” wraz z prognozą 
oddziaływania na środowisko, sporządzanego na podstawie uchwały Nr XLI.417.2021 Rady Miasta Pruszkowa z dnia 24 czerwca 2021 r.,

– zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części obszaru miasta Pruszkowa – Gąsin Przemysłowy – obszar II wraz  
z prognozą oddziaływania na środowisko, sporządzanego na podstawie uchwały Nr LXVI.619.2022 Rady Miasta Pruszkowa z dnia 24 listopada 2022 r. 

Projekty ww. planów miejscowych wraz z prognozami oddziaływania na środowisko zostaną udostępnione do publicznego wglądu od 7 września 2023 
r. do 27 września 2023 r. i można się z nimi zapoznać w godzinach pracy Urzędu Miasta Pruszkowa (ul. J. I. Kraszewskiego 14/16, 05-800 Pruszków) w pokoju  
nr 68 po uprzednim telefonicznym umówieniu spotkania pod numerem tel. 22 73 58 726.

Projekty ww. planów miejscowych wraz z prognozami oddziaływania na środowisko zostaną także udostępnione na stronie internetowej:  
http://bip.um.pruszkow.pl w zakładce Architektura i Urbanistyka, Ogłoszenia/Obwieszczenia, Miejscowe plany zagospodarowania przestrzennego, ROK 2023. 

Dyskusje publiczne nad rozwiązaniami przyjętymi w projektach ww. planów miejscowych odbędą się w dniu 19 września 2023 r. w budynku Urzędu 
Miasta Pruszkowa w sali nr 21:
–  miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części obszaru miasta Pruszkowa – Gąsin Mieszkaniowy – Inżynierska – Obszar I  

o godz. 16:00,
– miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części obszaru Miasta Pruszkowa – „Wyględówek: sport i rekreacja” o godz. 17:00,
– zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części obszaru miasta Pruszkowa – Gąsin Przemysłowy - obszar II o godz. 17:30.

Zgodnie z art. 18 ust. 1 oraz art. 8c i 8d ust. 1 ustawy, każdy, kto kwestionuje ustalenia przyjęte w projektach ww. planów miejscowych, wyłożonych  
do publicznego wglądu, może wnieść uwagi. 

Uwagi do projektów ww. planów miejscowych należy składać do Prezydenta Miasta Pruszkowa, z podaniem imienia i nazwiska albo nazwy oraz adresu 
zamieszkania albo siedziby, oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, w nieprzekraczalnym terminie do 11 października 2023 r. 

Uwagi mogą być wnoszone: w formie papierowej do Kancelarii Urzędu Miasta Pruszkowa lub pocztą na adres: ul. J. I. Kraszewskiego 14/16,  
05-800 Pruszków, ustnie do protokołu w Wydziale Planowania Przestrzennego – pokój nr 68 lub w formie elektronicznej, w tym za pomocą środków 
komunikacji elektronicznej, w szczególności poczty elektronicznej na adres: prezydent@miasto.pruszkow.pl lub za pomocą elektronicznej skrzynki podawczej 
Miasta Pruszkowa na platformie ePUAP na adres: /umpruszkow /SkrytkaESP. 

Zgodnie z art. 39 ust. 1 pkt 2, 3, 4 i 5, art. 46 ust. 1 pkt 1 oraz art. 54 ust. 3 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego 
ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 1094 z późn. zm.) zwanej dalej 
„ustawą”, wymienione wyżej projekty miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego wymagają przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania 
na środowisko, w tym z zapewnieniem możliwości udziału społeczeństwa – w okresie wyłożenia do publicznego wglądu. Wnioski i uwagi w postępowaniu  
w sprawie strategicznej oceny oddziaływania na środowisko – stosownie do przepisu art. 54 ust. 3 „ustawy” należy wnosić na zasadach określonych w art. 18 
ust. 2 przywołanej na wstępie ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, w nieprzekraczalnym terminie: do 11 października 2023 r.

Zgodnie z art. 41 „ustawy”, uwagi i wnioski złożone po upływie terminu, o którym mowa w art. 39 ust. 1 pkt 4, pozostawia się bez rozpatrzenia. Organem 
właściwym do rozpatrzenia uwag i wniosków złożonych do projektów planów miejscowych jest Prezydent Miasta Pruszkowa (art. 39 ust. 1 pkt 5 „ustawy”). 

Zgodnie z art. 1 ust. 2 pkt 11 oraz art. 7 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym Rozstrzygnięcie uwag i wniosków przez Prezydenta 
Miasta Pruszkowa, z zachowaniem przepisów Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony 
osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/
WE (ogólne rozporządzenie o ochronie danych RODO), zostanie zamieszczone na stronie internetowej http://bip.um.pruszkow.pl w zakładce Architektura  
i Urbanistyka, Ogłoszenia/Obwieszczenia, Miejscowe plany zagospodarowania przestrzennego, ROK 2023, Obwieszczenie w sprawie wyłożenia do publicznego 
wglądu projektów ww. planów.  

Prezydent Miasta Pruszkowa Paweł Makuch

OBWIESZCZENIE STAROSTY PRUSZKOWSKIEGO
o wszczęciu postępowania w sprawie wydania decyzji 

o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej
Zgodnie z art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania  

i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2023 r. poz. 162) zawiadamiam, że zostało 
wszczęte postępowanie administracyjne na wniosek Wójta Gminy Michałowice  w sprawie wydania 
decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej dotyczącej rozbudowy drogi publicznej  
Nr 310283W – ul. Turystycznej w Komorowie w gminie Michałowice. 
Inwestycja obejmuje następujące działki:
Nieruchomości objęte linią rozgraniczającą inwestycji (pas drogowy): 
obręb 1, wieś Granica: działki nr ew.: 902/1 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 902), 903/1 (działka 
powstanie z podziału dz. nr ew. 903), 904/1 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 904).
obręb 4, wieś Komorów Wieś: działka nr ew. 80.
Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone: 
obręb 4, wieś Komorów Wieś: działki nr ew.: 80, 445/10.

Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z aktami sprawy w godzinach pracy urzędu 
(poniedziałek i środa 8:00-18:00, wtorek i czwartek 8:00-16:00, piątek 8:00-14:00) w Wydziale Architektury 
Starostwa Powiatowego w Pruszkowie; ul. Drzymały 30, 05-800 Pruszków, sala WOM, parter, stanowisko 
nr 8 lub 9. Uprzejmie proszę telefonicznie (22 738 14 00, nr wewnętrzny 437) poinformować osobę 
prowadzącą sprawę (z wyprzedzeniem co najmniej jednodniowym) o planowanym terminie wizyty  
w celu zagwarantowania możliwości zapoznania się z aktami w wybranym terminie. 

dokończenie ze str. 1
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Oczyszczalnia ścieków  
w Chrzanowie Dużym  
jest w centrum uwagi 
mieszkańców kilku 
miejscowości. Nie tylko wioski,  
gdzie zakład działa, ale także  
Milanówka i Grodziska 
Mazowieckiego. Od strony 
oczyszczalni do ich domów 
dociera odór nie  
do wytrzymania. 

Sołtyska Chrzanowa Dużego Ewa Ja-
worska zaapelowała do mieszkań-

ców wioski, żeby dzwonili do urzędu 
gminy w Grodzisku Mazowieckim. – 
Rozumiem, że ścieki trzeba oczyszczać 
i składować, ale mieszkańcom nie moż-
na aż tak uprzykrzać życia – mówi Ewa 
Jaworska. Mieszkańcy milanowskiej 
ulicy Ludnej, Witkowskiej i Wroniej 
także skarżą się na odór z oczyszczalni 

ścieków. W ostatnim czasie stał się on 
tak uciążliwy, że utrudnia normalne ży-
cie. Na grodziskim osiedlu przy Bairda 
nie jest lepiej. – Oczyszczalnie ścieków 
czuć czasem na moim osiedlu – mówi 
jedna z mieszkanek. – Ale wczoraj w 
powietrzu unosił się fetor odchodów! – 
dodaje. Na forach mieszkańców można 
znaleźć wpis, że smród docierał nawet 
do Brwinowa. 

\\\   W oczyszczalni ścieków 
Oczyszczalnia ścieków w Chrzano-

wie Dużym działa od lat. Jednak od po-
czątku tego roku stało się to szczególnie 
dokuczliwe dla mieszkańców sąsied-
nich miejscowości. 22 sierpnia radny 
milanowski Piotr Napłoszek zwrócił się 
do grodziskiego Zakładu Wodociągów 
i Kanalizacji z pytaniem o przyczyny 
tego stanu. 

– Z odpowiedzi, którą otrzymałem, 
wynika, że oczyszczalnia ścieków eks-
ploatowana jest w standardowy sposób 
na podstawie wszelkich koniecznych 
zezwoleń. Jednak z obserwacji miesz-
kańców, czyli wzrostu uciążliwości jej 
sąsiedztwa, można wyciągnąć wniosek, 
że coś się zmieniło w procesie techno-
logicznym zagospodarowywania ko-
munalnego osadu ściekowego – mó-
wi radny Piotr Napłoszek. – Dlatego 

zwróciłem się do burmistrza Grodziska 
Mazowieckiego Grzegorza Benedyk-
cińskiego o podjęcie działań zmierza-
jących do zaprzestania stosowania w 
oczyszczalni ścieków technologii, która 
negatywnie oddziałuje na środowisko. 
Pismo z żądaniem podjęcia działań, 
które uwolnią mieszkańców Milanów-
ka od odoru z oczyszczalni, skierowa-
łem także do burmistrza Piotra Remi-
szewskiego – dodaje radny.  

\\\   Współpraca między 
miastami konieczna

Wiceburmistrz Milanówka Marcin 
Bąk potwierdza, że należąca do Grodzi-
ska Mazowieckiego oczyszczalnia jest 
uciążliwa dla mieszkańców Milanówka. 
Ponieważ jednak z tego, co wiceburmi-
strzowi wiadomo, jej praca nie narusza 
przepisów, wydaje się, że tylko dzia-
łając w porozumieniu burmistrzowie 
Grodziska Mazowieckiego i Milanówka 
mogą tej sytuacji zaradzić. A to dlatego, 
że inwestycja, która mogłaby ochro-

nić mieszkańców przed odorem, czyli 
hala, w której magazynowany byłby 
ustabilizowany komunalny osad ście-
kowy – wymaga ogromnych nakładów. 
KOŚ to produkt końcowy oczyszczania 
ścieków komunalnych. Obecnie w po-
staci substancji przypominającej miał 
węglowy, jest magazynowany pod ot-
wartym niebem. 

\\\   Kiedy śmierdzi bardziej? 
Z odpowiedzi ZWiK skierowanej 

do Rady Miasta Milanówka można 
dowiedzieć się, kiedy fetor z oczysz-
czalni wzrasta. Jedyną zgodną z ustawą 
możliwością wykorzystania KOŚ jest 
nawożenie nim pól, co jakiś czas ta 
substancja jest ładowana i wywożona 
z terenu oczyszczalni. Wtedy fetor jest 
szczególnie uciążliwy dla mieszkańców. 
I właśnie w tych dniach, kiedy miesz-
kańcy uskarżali się na smród fekaliów, 
KOŚ był ładowany i transportowany 
do odbiorców. Dodajmy, że uciążliwość 
oczyszczalni, była znaczna przed dwu-
dziestu laty. Potem w sposób istotny 
emisja nieprzyjemnych zapachów się 
zmniejszyła. Niestety, z początkiem te-
go roku powróciła okresowo z większą 
siłą, co ich niepokoi. Co będzie dalej? 
Zależy od władz samorządowych. 

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

Mieszkańcy mają 
dość fetoru 

Budynki funkcyjne oczyszczalni to m.in. fermentery, w których osad jest  
stabilizowany i przepompowywany do stacji odwadniania i zagęszczania

\\\ RADONIE 

Budowa świetlicy  
w Radoniach jest już  
na ukończeniu. Pod koniec 
roku mieszkańcy dwóch 
sołectw będą mieli nowe 
miejsce do integracji i spotkań 
tematycznych. Będą się tam 
odbywać również zajęcia  
dla seniorów i dla dzieci  
oraz spotkania koła  
gospodyń wiejskich.   

J ak poinformował nas wiceburmistrz 
Norbert Cegliński, świetlica w Rado-

niach dedykowana jest mieszkańcom 
dwóch sołectw Radoni i Adamowizny. 
Będzie więc mogło z niej korzystać 
około 1800 osób, gdyż tylu miesz-
kańców liczą obie te wioski. Także z 
myślą o nich niedawno gmina oddała 
do użytku altanę do spotkań. Stoi ona 
przy tej samej ulicy, przy której będzie 
świetlica. 

Co konkretnie będzie się w wiej-
skiej świetlicy działo, zależy od tego, 
jakie będą oczekiwania mieszkańców. 
Zapewne znajdzie tam swoją siedzibę 

Koło Gospodyń Wiejskich, które zawią-
zało się w zeszłym roku. Będzie tam 
także miejsce na zajęcia rozwijające ta-
lenty dzieci i młodzieży. Pewne jest na-
tomiast to, że mieszkańcy od lat ocze-
kują tej inwestycji. A więc powstania w 
wiosce miejsca, gdzie można spędzić 
wspólnie czas na ciekawych zajęciach.

\\\   Od marca do grudnia
Przypomnijmy, że umowa na bu-

dowę świetlicy wiejskiej w Radoniach 
została podpisana w marcu tego roku. 
W kwietniu pisaliśmy o rozpoczęciu 
prac. Pierwszym etapem, tej mającej 
trwać rok inwestycji, jest budowa par-

terowego budynku i zagospodarowa-
nie terenu. Wokół świetlicy powstanie 
oświetlony plac. Jednak ten etap inwe-
stycji nie przewiduje budowy placu 
zabaw i siłowni zewnętrznej. – Jeśli 
jednak mieszkańcy będą tego chcieli, 
zostaną one wykonane w kolejnym 
etapie inwestycji, także dzięki fundu-
szowi sołeckiemu – stwierdził Norbert 
Cegliński. – O przeznaczeniu tych środ-
ków decydują przecież mieszkańcy, a 
gmina wspiera zgodne z ich wolą ini-
cjatywy – dodał wiceburmistrz. Warto 
wspomnieć, że koszt tej inwestycji to 1 
mln 300 tys. zł. 

Tekst i zdjęcie Beata Pawłowicz

Budowa świetlicy  
na ukończeniudokończenie 

ze str. 1
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\\\ SZCZĘSNE 

Znajduje tam swoje miejsce 
na ziemi coraz więcej młodych 
rodzin. Do niedawna wioska, 
a dziś przedmieście Grodziska 
Mazowieckiego rozwija się 
z roku na rok. Szkoła, plac 
zabaw dla dzieci i świetlica już 
tam są. Wkrótce powstanie 
naturalny park. 

N owoczesna szkoła, świetlica i plac 
zabaw dla dzieci to duża wygoda 

dla mieszkańców, zwłaszcza dla mło-
dych rodziców, którzy pracują w Gro-
dzisku czy Warszawie. A takich rodzin 
w Szczęsnem z roku na rok przybywa. 
Wkrótce mieszkańcy tej wioski, będą 
mieli do dyspozycji kolejne udogodnie-
nie. Będzie nim naturalny park, który 
ma powstać tam, gdzie dziś jest trudno-
dostępny zielony teren. Dziś to miejsce 
nie nadaje się do rekreacji i odpoczyn-
ku, choć pokonując krzaki, można tam 
wejść, by groblą dotrzeć na małą plażę. 

\\\   Naturalny park  
nad stawem

Pisaliśmy już o nowym projekcie: 
powstaniu naturalnego parku w miej-
scowości Szczęsne. Park ma powstać na 
terenach zielonych, które znajdują się 
za rozbudowywaną właśnie szkołą. Już 
w 2017 roku gmina zakupiła te tereny 
wraz ze znajdującym się tam tzw. sta-
wem Wąsowskiego. Celem jest łączenie 
dbałości o zachowanie naturalnego śro-
dowiska z dbałością o potrzeby miesz-
kańców, którzy chętnie wypoczywają w 
kontakcie z przyrodą. 

Nowy park, który ma powstać na 
tyłach szkoły, będzie także miejscem 
prowadzenia lekcji poświęconych 
ekologii. Na tym terenie znajdują się 
obecnie ostoje wielu gatunków ptaków, 
płazów i owadów. Projekt parku został 
więc tak opracowany, by nie naruszyć 
przyrodniczego charakteru terenu, 
umożliwiając mieszkańcom korzysta-
nie z niego. Nad brzegiem stawu ma 
więc powstać wieża widokowa. Na 
stawie zbudowane będą pływające 
pomosty. Ochronie przyrody służyć 
ma także drewniana ścieżka wzdłuż 
linii brzegowej. Do parku prowadzi z 
Grodziska Mazowieckiego ścieżka ro-

werowa, którą zaprojektowano już w 
roku 2021. 

\\\   Szkoła już się rozrasta
W tym roku rozpoczął się również 

drugi etap rozbudowy Szkoły Podsta-
wowej w Szczęsnem. Podczas pierw-
szego etapu budowy, który zakończył 
się trzy lata temu, powstał nowoczesny 
budynek. Projekt, według którego po-
wstaje ta placówka, od początku prze-
widywał rozbudowę. W efekcie pro-
wadzonej obecnie inwestycji istniejąca 
już szkoła ponad dwukrotnie zwiększy 
powierzchnię użytkową. Po rozbudo-

wie będzie więc w niej przestrzeń na 
aż 11 oddziałów przedszkolnych i kilka 
klas od I do VIII.

Rozbudowa szkoły jest związana z 
ideą aktywizowania przedmieść, która 
pozwala na decentralizację edukacji i 
usług. Znikają niedogodności związa-
ne z koniecznością dowożenia dzieci 
do przedszkoli i szkół, co znacznie uła-
twia życie młodym rodzicom. Polityka 
decentralizacji ma także znaczenie dla 
środowiska, gdyż codzienne życie nie 
wymaga korzystania z samochodów.

Tekst i zdjęcie 
Beata Pawłowicz

Szczęśliwe miejsce do życia

Nad brzegiem stawu ma powstać m.in. wieża widokowa. Dziś nad przyszłym 
parkiem widać dźwig, który buduje szkołę

\\\ REGION 

Jak informowaliśmy Państwa 
ostatnio, od 3 września linia 
WKD zostanie zamknięta 
na odcinku Warszawa 
Reduta Ordona – Warszawa 
Śródmieście. 

P owodem utrudnień jest remont 
stacji Warszawa Zachodnia. Miej-

scowości położone niedaleko stolicy 
szykują się na problemy komunikacyj-
ne. Ostatnio w Pruszkowie zorganizo-
wana została doraźna komisja ds. roz-

wiązywania kluczowych problemów 
komunikacyjnych, na której omawia-
no ten problem. Również Michałowi-
ce wraz z Podkową Leśną rozpoczęły 
działania, które mają zminimalizować 
od września utrudnienia w podróży 
do Warszawy.

Wójt gminy Michałowice Małgo-
rzata Pachecka wspólnie z Arturem Tu-
sińskim, burmistrzem Miasta-Ogrodu 
Podkowa Leśna, wysłali pismo do za-
rządu Warszawskiej Kolei Dojazdowej, 
w którym przedstawili 4 propozycje, 
mające na celu pomoc mieszkańcom 
podczas nadchodzących utrudnień.

Po pierwsze włodarze zażądali 
„Pilnego utworzenia komunikacji za-
stępczej dla mieszkańców gminy Mi-
chałowice oraz miasta Podkowa Leśna”.

Po drugie stworzenia komunikacji 
autobusowej zastępczej, na trasach: 

Podkowa Leśna – Warszawa Śródmie-
ście; Komorów/Reguły/Michałowice/
Opacz – Warszawa śródmieście; Pod-
kowa Leśna – PKP Brwinów; WKD Ko-
morów – PKP Pruszków; Pęcice Małe 
– Pęcice – Reguły – PKP Ursus; Michało-
wice wieś – Michałowice – PKP Ursus; 
WKD Komorów – P&R Aleja Krakow-
ska w Warszawie przez Pęcice Małe i 
Sokołów.

Trzecim postulatem było zwięk-
szenie częstotliwości kursów WKD.

Na koniec włodarze postulowali 
„o pilne zorganizowanie w najkrót-
szym terminie, przed 1 września br., 

spotkania z udziałem wszystkich stron 
(Marszałek Województwa Mazowie-
ckiego, WKD, Gmina Michałowice, 
Miasto Podkowa Leśna, ZTM, ZDM, KM, 
SKM, Miasto Warszawa, Miasto/Powiat 
Pruszków itd., PKP PLK), które będą 
mogły mieć wpływ na wprowadzenie 
dodatkowych zaproponowanych i na-
prawdę niezbędnych działań”.

Najbliższe dni pokażą, jakie dzia-
łania wykona WKD, aby zminimali-
zować utrudnienia dla mieszkańców 
gmin podczas remontu stacji Warszawa 
Zachodnia. Niestety, czasu pozostało 
niewiele, a osoby korzystające z trans-
portu publicznego z Michałowic i Pod-
kowy Leśnej są wyjątkowo narażone 
na kłopoty komunikacyjne z Warszawą, 
gdyż przez te tereny nie przebiega linia 
tzw. dużej kolei (KM, PKP, SKM).

Maciek Gos

Miasta wspólnie 
walczą o komunikację 
ze Stolicą
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Mieszkamy w miejscu, które jest bardzo róż-
norodne – tradycja łączy się tu z nowoczesnością, 
a przemysł rozwija się na równi z rolnictwem. Co-
dziennie mijamy zarówno budynki nowo wybu-
dowane, jak i zabytkowe, a wolny czas wypełniają 
nam niekiedy rozrywki typowe dla miejskiego  
życia, innym razem spacery po lasach i rezerwatach 
przyrody.

Nasz Powiat jest miejscem ciekawym pod 
względem historycznym i kulturowym, ale bar-
dzo często nie dostrzegamy jego potencjału.  
Z tego powodu Powiat Grodziski wydał nowy  
informator turystyczny „Powiat Grodziski – od-
kryj i daj się zaskoczyć”. Publikacja została przy-
gotowana nie tylko dla turystów z innych części 
Polski, ale również – a może przede wszystkim  
– dla mieszkańców naszego Powiatu i okolic, 
którzy zdawałoby się doskonale te tereny znają, 

jednak często w pośpiechu codziennego życia za- 
pominamy o ich urokach lub po prostu jeszcze ich  
nie poznaliśmy.

Informator został podzielony tematycznie, 
tak aby ułatwić czytelnikom znalezienie intere-
sujących ich zagadnień. Jednocześnie służy to 
pokazaniu jedności doświadczeń historycznych, 
społecznych i kulturowych całego Powiatu. Moż- 
na w nim znaleźć informacje o jego historii, za-
bytkach architektonicznych – dworach i pałacach, 
willach, obiektach sakralnych – i zabytkach zwią-
zanych z rozwojem przemysłowym z przełomu 
XIX i XX wieku. Opisane zostały również miejsca 
związane z historią naszego regionu – zarówno tą 
odległą, sięgającą setek lat wstecz, jak i XX-wiecz-
ną, szczególnie lat II wojny światowej. W publika- 
cji coś dla siebie odnajdą zarówno pasjonaci  
przyrody i pięknych naturalnych krajobrazów, mi-

łośnicy kultury i sztuki, jak i zwolennicy aktywnego 
spędzania czasu. Dzięki informatorowi turystycz-
nemu mieszkańcy i turyści mogą poznać nasz Po-
wiat w sposób bardziej szczegółowy, zaplanować 
wycieczki i podróże. Mamy nadzieję, że publikacja 
będzie źródłem inspiracji i zachętą do odkrywania 
uroków naszej okolicy.

Informator turystyczny „Powiat Grodziski  
– odkryj i daj się zaskoczyć” można odebrać  
w Starostwie Powiatu Grodziskiego, adres: ul. Da- 
leka 11a i ul. Żyrardowska 48 oraz w budynkach 
jednostek organizacyjnych Powiatu. Wersję elek-
troniczną można pobrać ze strony internetowej 
Powiatu Grodziskiego: www.powiat-grodziski.pl,  
zakładka „Powiat”.

Starostwo Powiatu Grodziskiego

Powiat Grodziski – odkryj i daj się zaskoczyć!
Powiat Grodziski jest regionem, który bardzo dynamicznie się rozwija. Władze samorządowe dbają o zapewnienie mieszkańcom usług  

na jak najwyższym poziomie, nieustannie realizując inwestycje z zakresu oświaty, ochrony zdrowia czy transportu i komunikacji.  
Dzięki nim poprawia się nie tylko komfort życia, ale również nasze bezpieczeństwo.

\\\ REGION 

Podkowę Leśną, Milanówek  
i Grodzisk Mazowiecki  
już dawno upodobali sobie 
producenci filmowi i to  
w tych miastach często 
kręcone są sceny, zarówno  
w przestrzeni publicznej,  
jak i w domach prywatnych.  
W miastach tych powstały 
sceny zapewne  
do kilkudziesięciu filmów.

Walory Podkowy Leśnej docenili 
już twórcy filmu „Pożegnania” 

w reżyserii Wojciecha Jerzego Hassa 
z 1958 roku, który jest adaptacją po-
wieści Stanisława Dygata. Natomiast 
jednym z ostatnich filmów kręconych 
w Podkowie Leśnej był „W jak mor-
derstwo” oparty na książce Katarzyny 
Gacek, której akcja dzieje się w tym 
mieście. W obsadzie filmu znaleźli się 
m.in. Paweł Domagała, Piotr Adamczyk, 
Rafał Królikowski, Dorota Segda. 

Twórcom serialu „Drogi wolności” 
za plener filmowy posłużył park miej-
ski oraz pobliskie ulice i Willa Aida. 

\\\   „Klan” w Podkowie Leśnej
Dom rodzinny Lubiczów z serialu 

„Klan” to jeden z najbardziej charak-
terystycznych budynków znanych 
widzom polskich seriali. W słynnej 
telenoweli słyszymy, że mieści się on 
na warszawskiej Sadybie. Nie wszyscy 
jednak wiedzą, że w rzeczywistości 
adres domu jest jednak zupełnie inny. 
Willa „Renata” znajduje się w Podko-
wie Leśnej. Dom został wybudowany 

w latach 1934-1935 przez szambelana 
papieskiego, Leonarda Samowicza dla 
żony Renaty z rodu von Tyzenhausen, 
według projektu prof. Jana Siennickie-
go. W czasach II wojny światowej hitle-
rowcy zajęli część willi, a po jej zakoń-
czeniu, wprowadzili się tam uchodźcy 
ze zniszczonej Warszawy. 

Willa „Renata”, w której skład 
wchodzi zabytkowy park, budynek 
główny oraz osobny obiekt gospodar-
czy, charakteryzuje się wyjątkową ar-
chitekturą. Stylizowana na zameczek 
obronny, zawiera motywy nawiązujące 
do gotyku i renesansu. Wśród nietuzin-
kowych cech budowli, podkreślających 
jej historyczny charakter, należy wy-
mienić m.in. arkadowe wnęki, wieżycz-
kę, zwieńczenia murów obronnych i 
baszt w postaci ozdobnych blanek.

\\\   „Stulecie winnych”  
w Stawisku

Zdjęcia do serialu „Stulecie win-
nych” powstawały w Muzeum im. Anny 
i Jarosława Iwaszkiewiczów w Stawi-

sku. Mariusz Bonaszewski wcielił się w 
rolę pisarza, a Lidia Sadowa w rolę jego 
żony Anny. Przed domem stacjonują 
radzieccy żołnierze. 

Milanówek również stał się planem 
filmowym, w willach Emanów oraz Wa-
leria, powstawały ujęcia do serialu o 
tematyce wojennej i historycznej „Czas 
honoru”. Milanówek gościł filmowców 
serialu obyczajowo-wojennego „Wo-
jenne dziewczyny”. Filmowa adaptacja 
„Przedwiośnia” Stefana Żeromskiego 
w reżyserii Filipa Bajona powstawała 
w Podkowie Leśnej i Milanówku. Sa-
mochody (m.in. mercedesy), którymi 
jeździli bohaterowie filmu, zostały 
sprowadzone z Muzeum Motoryzacji 
w Otrębusach. 

Żeby nie było, że tylko walory 
historyczne podwarszawskich miast 
znajdują uznanie w oczach filmowców, 
to należy wspomnieć o komediach „O 
rany, nic się nie stało” i „Juliusz”, któ-
re powstawały w Milanówku, a „Rób 
swoje, ryzyko jest twoje” „zagrała” Pod-
kowa Leśna. 

\\\   „Kocham Cię jak Irlandię”  
w Grodzisku Mazowieckim

W przypadku Grodziska Mazo-
wieckiego filmowcy doceniają przede 
wszystkim dworzec. Film „Czarodziej 
z Harlemu” opowiada o przyjeździe 
czarnoskórego koszykarza do jedne-
go z polskich klubów. Z jednej strony 
jest to groteskowa komedia, z drugiej 
– pastisz filmów Barei. Chociaż akcja 
filmu rozgrywa się w Tczewie, motyw 
wskakiwania do odjeżdżającego pocią-
gu zrealizowany został na peronie stacji 
w Grodzisku Mazowieckim.

Z kolei w „Zmiennikach” na podsta-
wie Stanisława Barei, grodziski dwo-
rzec został przemianowany na dworzec 
w Kutnie. 

Komedia dokumentalna „Kocham 
Cię jak Irlandię” to opowieść o dwójce 
dobiegających sześćdziesiątki przyja-
ciół, którzy odnajdują się po latach i 
postanawiają zaistnieć na dużej scenie 
muzycznej. Krzysztof ma doświadcze-
nie jako menedżer zespołów bankie-

towych, Adam jest gwiazdą portalu 
dla muzyków amatorów. Bohaterowie 
postanawiają poświęcić wszystko, aby 
spełnić swoje marzenia. Aby tak się sta-
ło, muszą skonfrontować się z twardym 
światem show-biznesu. Na swojej dro-
dze spotkają m.in. Bohdana Łazukę, Ra-
fała Bryndala i zespół Kobranocka. Film 
prawie w całości został zrealizowany w 
Grodzisku. Jest pokazany dworzec PKP, 
bazarek przy deptaku, deptak, nieist-
niejąca już Cafe Queen, urząd miasta, 
sala OSP, studio Radia Bogoria, sala wi-
dowiskowa Centrum Kultury, park oraz 
salon motocykli. 

To tylko przykłady filmów, do któ-
rych zdjęcia powstawały w Podkowie 
Leśnej, Milanówku i Grodzisku Mazo-
wieckim. Oglądając je, warto uważnie 
przyglądać się poszczególnym scenom. 
Zabawa w odnajdywanie znajomych 
miejsc – murowana. A może czytelnicy 
„Przeglądu Regionalnego” dodadzą coś 
jeszcze do tej listy?

Sławomir Sadowski 

Nasze miasta grają w filmach i serialach

Pałacyk Kasyno w Podkowie Leśnej

Dworzec w Grodzisku Maz.
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\\\ PIASTÓW 

Lider zespołu D-Bomb, Bartek 
Padyasek, w rozmowie  
z „Przeglądem Regionalnym” 
opowiada o początkach 
kariery, obecnej działalności,  
a także rozwodzie i życiu  
w Piastowie.

K to nie słyszał o zespole D-Bomb? 
Grupa od około 25 lat działa na 

rynku muzycznym i choć zmieniał się 
jej skład, liderem zawsze był Bartek 
Padyasek, wokalista, twórca piosenek 
oraz przez znaczną większość swojego 
życia mieszkaniec Piastowa. To w na-
szym mieście powstały takie przeboje 
jak „O Ela, Ela”, czy „Do końca naszych 
dni”. Muzykę zespołu określa się jako 
polskie dance lub disco polo. Bartek 
zgodził się z nami porozmawiać i uchy-
lić rąbka tajemnicy na temat swojego 
sukcesu.
\\\ Chciałem zapytać o Twoje pierw-
sze działania muzyczne. Skąd w ogó-
le pomysł, żeby się tym zająć?
Nigdy nie uczyłem się tak naprawdę 
muzyki w szkołach. Moi rodzice inwe-
stowali w brata. Ja natomiast chodzi-
łem na ogniska i słuchałem, jak kole-
dzy grają na gitarach. Kiedyś mój brat 
kupił sobie pierwszy komputer, Atari, 
na którym można było robić muzykę 
i keyboard. Na tym trzeba było umieć 
grać. Teraz, jak słucham niektórych 
piosenek, to wiem, że twórcy tego nie 
potrafią. Składają utwory z gotowych 
klocków, podpisują jako swoje i sprze-
dają. Kiedyś tak się nie dało. Wracając 
do tematu, pewnego razu mój brat 
wyjechał, sprzęt został, więc usiadłem 
i postanowiłem spróbować zagrać. 
Zacząłem najpierw pykać jedną ręką, 
potem dwoma i nagle zrozumiałem, że 
to nie jest takie trudne. Zaczęło mi to 
wychodzić.
\\\ Musiałeś mieć talent...
Też tak to nazywam. Dar boży. Tak za-
czynałem. W tych czasach pojawiła się 
tak zwana muzyka biesiadna, to były 
początki np. zespołu Boys. Ja nie chcia-
łem być taki jak oni. Nie podobała mi się 
ich muzyka ani styl. Mimo że prywatnie 
bardzo ich lubię i szanuję. Teraz też ro-
bią fajne utwory, ale wtedy mi nie pa-
sowały. Dlatego chciałem się wzorować 
na zagranicznych zespołach. Co ważne, 
byłem wychowany na muzyce rocko-
wej. Mój brat, wszyscy znajomi słuchali 
ciężkiego hevy metalu. Ja tak samo. No-
siłem glany i koszulki Scorpions’ów czy 
Anthrax. Później poszedłem do szkoły 
średniej i koledzy pokazali mi, że jest 
jeszcze inna muzyka. Dyskotekowa mu-
zyka lat 90. Boże, jakie to było fajne. Na 
imprezach te dziewczyny w miniów-
kach i szpileczkach. Super. Nie to, co 
znałem wcześniej, ten ciężki styl, glany 
i tak dalej. A ja, 17-letni chłopak, w któ-

rym hormony buzowały, uznałem, że 
to jest wspaniałe. Zacząłem robić taką 
muzykę. Pierwszą piosenkę nagrałem 
po niemiecku. Jeszcze na kasecie. Da-
łem ją mojej ówczesnej dziewczynie. 
Ona postanowiła puścić to u siebie w 
radiowęźle. Nagle okazało się, że to się 
ludziom spodobało. Myśleli, że to nowy 
kawałek Mo-Do. W ten sposób jakoś się 
rozeszło, a ja zacząłem robić kolejne 
kawałki.
\\\ Też po niemiecku?
Nie. Już nie. Ale druga piosenka była 
na przykład po angielsku. Też fajnie 
wyszła. W tym czasie była taka audy-
cja, Noc DJ-ów Bohdana Fabiańskiego 
w Radiu Dla Ciebie. Tam usłyszałem, 
że szukają młodych talentów. Jeżeli 
ktoś tworzy muzykę, komponuje, to 
zapraszają do współpracy. Już wtedy 
miałem nagranych z 15 kawałków. Były 
wzorowane na twórcach: Scooter, Fun 
Factory, Masterboy. Więc sięgnąłem 
po telefon: „Hej, jestem chłopakiem 
z Piastowa, coś tam tworzę, coś tam 
gram”. Zaprosili mnie do studia. Tak się 
zaczęło. Pokazałem im moją muzykę. 
Spodobało się. To były młodzieżowe 
kawałki, teksty skierowane do nasto-
latków. Tutaj anegdotka. Jak puściłem 
piosenkę „Dobrze Robię” mojej mamie, 
to powiedziała: „Synu, nie tak cię z oj-
cem wychowaliśmy”. W radiu jednak 
się spodobało. Chłopaki z zespołu Top 
One pomogli mi, dopracowali te moje 
piosenki i tak powstała pierwsza płyta 
„Moja gra”. Było tam naprawdę kilka 
fajnych piosenek. Tutaj zadebiutował 
kawałek „Wszystko, co robię, robię dla 
ciebie”. W Radiu Dla Ciebie był on na 
pierwszym miejscu listy przebojów 
przez 4 tygodnie. Pobił nawet piosenki 
Stachurskiego, który dla mnie był wte-
dy idolem. Chciałem być, taki jak on.
\\\ Potem pojawiły się koncerty?
Nie ma co się okłamywać. Nie byliśmy 
związani z żadną firmą, która zorgani-
zowałaby nam trasę koncertową. Do 
zespołu zaczęli dołączać ludzie, którzy 
mieli swoje kontakty na przykład w 
Radiu Dla Ciebie, czy Radiu Piotrków 
i chcieli pomóc. To była współpraca na 
zasadzie, przyjedźcie, zagrajcie tu kon-
cert, a ja puszczę was w naszym radiu. 
Tu się nic nie zmieniło, od lat jest tak 
samo: „ręka rękę myje”. Tak zaczynali-
śmy, koncertowaliśmy za przysłowio-
wą zapiekankę. Starczyło nam, jak do-
staliśmy coś do jedzenia, picia i dobrą 
zabawę. Potem zaczęliśmy dostawać 
zwrot kosztów. Weszliśmy do świata 
DJ-ów. Spotykaliśmy się z nimi na mi-
strzostwach DJ-ów. Teraz już tego nie 
ma. Razem spędzaliśmy czas, piliśmy 
dużo… oranżady. Wtedy DJ, to był ktoś. 
Teraz są to często zwykli „puszczacze 
płyt”. Wtedy to DJ kreował swoją mu-
zykę i fani jechali za nim. Wracając do 
tematu: to oni nas promowali i zdoby-
waliśmy coraz większą sławę. W 2000 

roku wyjechaliśmy za Wielką Wodę, 
graliśmy dla Polonii w Stanach. Było 
bardzo fajnie i pomogło nam również 
w karierze. Kiedy wróciliśmy, było o 
tym głośno. Byliśmy tymi, którzy „grali 
w USA”.
\\\ A był moment, kiedy poczułeś się 
gwiazdą?
Na szczęście chyba nigdy się nie za-
chłysnąłem sławą. To dlatego, że to był 
powolny proces. Może w tych czasach, 
2023, przytrafiłoby mi się coś takiego. 
Teraz młodzi artyści robią jeden kawa-
łek, który okazuje się przebojem. Jest 
wielkie bum. A po chwili słyszymy, że 
człowiek poszedł w złą stronę, pił za 
dużo alkoholu, brał narkotyki i już go 
nie ma. Cieszę się, że my zdobywaliśmy 
sławę powoli. Pamiętam, jak kupiliśmy 
pierwszy telefon komórkowy. Napraw-
dę długo na niego zbieraliśmy i potem 
bardzo szanowaliśmy. W folii ją trzyma-
liśmy. Teraz to wiocha, ale wtedy byli-
śmy nauczeni cenić, to co zdobyliśmy.
\\\ A jak działasz teraz? Jak wygląda 
Twój tydzień?
Mój tydzień; Wracam z koncertu w nie-
dzielę wieczorem. Przebieram się i jadę 
do dziewczyny nad jezioro. Tutaj ma-
my łódkę, skutery, jest mnóstwo zna-
jomych. Oczywiście w trakcie tygodnia 
ja się tym wszystkim zajmuję. Czysz-
czę pomost, łódki, jeziorko z chwastów. 
Wszyscy są w pracy. Potem przychodzi 
czwartek, piątek. Znajomi przyjeżdża-
ją, mają wolne, a ja się pakuję i jadę na 
koncerty. Spokojnie. Wieczorami w ty-

godniu też urządzamy grille i spotkania. 
Jest bardzo miło.
\\\ Ile masz mniej więcej koncertów 
od czwartku do niedzieli?
To różnie. Czasami mamy od 1 do 3 
koncertów dziennie. Na ogół to go-
dzinne występy. Jeżeli są na przykład 
3 koncerty jednego dnia, to dobrze, jak 
są blisko siebie. Zdarzały się takie wy-
padki, że na występ przylatywaliśmy 
helikopterem.
\\\ Tworzysz muzykę i działasz od 26 
lat. Co cię napędzą?
Ludzie. D-Bomb to nie tylko zespół, ale 
też ludzie, którzy nas słuchają. Razem 
to tworzymy. I to mnie napędza. Poza 
tym każdej mojej kobiecie mówiłem, 
że moją największą miłością jest mu-
zyka. Wkurzały się na to, ale na ogół 
rozumiały.
\\\ Ok. Zmieniając temat, jak długo 
mieszkasz w Piastowie?
Mieszkałem. Już nie mieszkam. Od uro-
dzenia, od 1977 mieszkałem w Piasto-
wie, aż do 2020, kiedy się rozwiodłem. 
Niestety. Moja żona i ja zachowaliśmy 
się fair, wszystko podzieliliśmy bez 
większych problemów. Nie mieliśmy 
dzieci, więc też było łatwiej. Tylko serce 

trzeba było leczyć. Życie. Musiałem się 
wyprowadzić z Piastowa. Bardzo mi 
przykro z tego powodu, uwielbiam to 
miejsce. Mam tu mnóstwo znajomych. 
Tu miałem swój ulubiony sklep, swoją 
wulkanizację, Pana Marka, który na-
prawia mi samochód. Teraz niestety 
musiałem wszystko sobie przeorgani-
zować. To też jest ok, człowiek uczy się 
całe życie.
\\\ A co najbardziej lubiłeś w Piasto-
wie?
Bliskość do Warszawy i spokój, ciszę. 
To było naprawdę fajne, że w każdym 
momencie mogłem szybciutko poje-
chać na imprezę do Warszawy, a jak coś, 
to wracałem tutaj, gdzie można odpo-
cząć. Mieszkałem w południowej części 
miasta, gdzie nie ma wiele bloków, jest 
pięknie i zielono. Poza tym super wspo-
minam Dni Piastowa. Występowałem 
na nich dwukrotnie. Uwielbiałem te 
imprezy. Do tej pory, jak się zbliżają, to 
mam wiele zapytań w mediach spo-
łecznościowych, czy będę grał. Super 
publiczność. Raz się zdarzyło, że przy-
jechałem na nie rowerem. Daleko nie 
miałem.
\\\ Bardzo dziękuję za rozmowę.

SPOŁECZEŃSTWO

Stowarzyszenie Projekt Raszyn  od wielu lat  działa na polach 
kultury, ale też ekologii, a przede wszystkim lokalnego rozwoju. 
Chcemy integrować mieszkańców wokół wspólnego dziedzictwa, 
podnosząc ich wiedzę i wrażliwość na wspólne wartości. Dużo 
miejsca w naszych projektach zajmuje edukacja. Najbliższe propo-
zycje to m.in. pokaz „Eko-mody” podczas Dni Gminy Michałowice 
2-3 września oraz edukacyjnego „Gadającego kompostownika”,  
a  9 września zapraszamy  do Raszyna, gdzie nasza krótka prelekcja 
historyczna rozpocznie spływ kajakowy Stowarzyszenia ABC pod-
czas IV Rajdu do Pęcic organizowanego przez Ochota – dzielnica 
m.st. Warszawy.

Ochrona dziedzictwa
Jednym z naszych celów statutowych jest promowanie historii, 

zwłaszcza z okresu Księstwa Warszawskiego. Poza corocznym Pik-
nikiem z żywą historią pod Raszynem, znaczącym osiągnięciem był  
spektakl  światła i dźwięku z elementami mappingu 3D –  w którym 
przybliżyliśmy tłumnie zgromadzonej publiczności dzieje Raszyna  
i Falent.  W partnerstwie z ITP w Falentach staramy się ochronić 
elementy zabytkowego zespołu pałacowego w Falentach, poma-
gając od kilku lat przygotować wnioski na prace konserwatorskie 
i dążąc do rewaloryzacji tego niezwykle cennego dziedzictwa.  
W SP im. C. Godebskiego w Raszynie utworzyliśmy interaktywną, 
historyczną pracownię edukacyjną.  

Projekty
Nasze działania, to  także projekty, w których poruszamy ak-

tualne zagadnienia. Po sąsiedzku, w gminie Michałowice prowa-

dziliśmy „Szkołę Superbabci”,  a w Nadarzynie mamy naszą ścieżkę 
przyrodniczo-edukacyjną. Dziękujemy KS Raszyn za fantastycz-
ny pomysł muralu Igi Świątek na jednaj ze ścian SP w Raszynie!  
Zrealizowaliśmy go w partnerstwie z Gminną Biblioteką Publiczną 
i dzięki temu wielokrotna mistrzyni i  nieustająco liderka światowe-
go rankingu tenisa, a jednocześnie „Dziewczyna z Raszyna” widnie- 
je tuż przy Al. Krakowskiej. 

Naszym celem jest włączanie społeczności  w zarządzanie prze-
strzenią, planowanie działań podnoszących jakość życia miesz-
kańców gminy, powiatu, ale nierzadko też Mazowsza czy kraju. 
Powszechnie uznaje się, że podobna aktywność to jedyny sposób, 
aby ludzie żyli w takim otoczeniu, jakiego pragną, i żeby czuli się 
jego częścią.

Kultura tworzy rozwój
Dlatego „Projekt Raszyn” bardzo cieszy uzyskany tytuł „Perła Kultury”. 
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Bartek Padyasek: lider zespołu 
D-Bomb i Piastowianin

Bartek Padyasek
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P R O M O C J A

URZĄD GMINY MICHAŁOWICE   Reguły, ul. Aleja Powstańców Warszawy 1,  Michałowice, tel. (22) 350 91 91, www.michalowice.pl

W programie weekend pełen atrakcji:
2 WRZEŚNIA – Piknik ekologiczny „Nasza misja – mniejsza emisja – piknik ekologiczny” – w godz. 
13:00-17:00
W programie m.in.: gokarty solarne, koło fortuny, rowerowa wyciskarka do soku, wyścig robotów solarnych, 
wyścig o tematyce ochrony powietrza, malowanie toreb bawełnianych, ekofotobudka, pokaz mody eco, 
gadający kompostownik, sadzenie roślin, rękodzieło.
 Rajd rowerowy „Aktywni mobilni – tak dla czystego powietrza” – w godz. 13.00 - 15.00
3 WRZEŚNIA – Festyn Rodzinny – w godz. 13:00- 18:00
W programie m.in.: godz. 15:00 – Teatrzyk dla dzieci, godz. 16:00 – pokaz akrobatyki, godz. 17:00 – pokaz 
sztuk walki, a także inne atrakcje, w tym m.in.: kucyki, dmuchańce, program edukacyjno-animacyjny, gry  
i zabawy dla dzieci, młodzieży i rodzin, fotobudka, garażówka, koło fortuny, lody.
Koncert zespołu Organek – godz. 20.00. 

Zaproszenie na Dni Gminy Michałowice 2023
Wójt Gminy Michałowice, Małgorzata Pachecka zaprasza na Dni Gminy  
Michałowice 2023. Pierwszego dnia, w sobotę, odbędzie się piknik ekologiczny 
i rajd rowerowy. Drugiego dnia, w niedzielę, o godz. 14:00 wystartuje  
„Festyn rodzinny”, a o godz. 20.00 - rozpocznie się koncert zespołu Organek.

\\\ PRUSZKÓW 

W związku z pracami 
budowlanymi przy Szkole 
Podstawowej nr 3  
w Pruszkowie od 25 sierpnia 
występują utrudnienia  
w ruchu drogowym. 

Szkoła jest w trakcie przebudowy. 
Ze względu na położenie placówki, 

władze miasta postanowiły przepro-
wadzić działania za pomocą nowoczes-
nej techniki.

– Placówka jest otoczona osiedla-
mi, dlatego tradycyjne prace budowla-
ne byłyby uciążliwe dla mieszkańców. 
Stąd nasza propozycja, aby stworzyć 
pierwszą w powiecie szkołę rozbudo-
waną w sposób modułowy. Większość 
prac odbędzie się w specjalistycznej fa-
bryce w Białymstoku. W szkole pojawi 
się 12 nowych sal. Będzie to placówka 
z 3 kondygnacjami całkowicie przysto-
sowana dla dzieci z niepełnosprawnoś-
ciami — przekazał Konrad Sipiera pod-
czas spotkania z mieszkańcami kilka 
miesięcy temu.

Prace przygotowawcze dobiega-
ją obecnie końca i do miasta niedługo 
przyjadą zamówione wielkogabaryto-
we elementy budowy. Z tego powodu 
przez kilka dni w Pruszkowie pojawią 
się utrudnienia w ruchu drogowym.

– Transport i montaż modułów bę-
dą odbywać się w godzinach 0.00-10.00 
od ul. Kubusia Puchatka. W związku z 
rozładunkiem część ulicy będzie zajęta 
od 25 do 31 sierpnia włącznie. Prosi-
my o stosowanie się do wprowadzonej 
na tę okoliczność czasowej organizacji 
ruchu. Za wszelkie utrudnienia prze-
praszamy – poinformował na swojej 
stronie urząd miasta.

Przebudowa szkoły jest konieczna, 
aby placówka odpowiadała potrzebom 
dzieci i nauczycieli. W ramach umowy 
z firmą Unihouse S.A. powstaną dodat-
kowe nowoczesne sale dydaktyczne, 
biblioteka, stołówka z zapleczem ku-
chennym, wewnętrzne patio oraz nowy 
i bezpieczny plac zabaw dla zerówki. 
Zostaną również powiększone świetli-
ca i pokój nauczycielski. Zmieni się te-
ren wokół szkoły. Wymieniona zostanie 
część ogrodzenia oraz pojawią się nowe 
nasadzenia.

Tekst i zdjęcie Maciek Gos

Nowe utrudnienia

\\\ REGION 

Od 3 września pociągi Kolei 
Mazowieckich wrócą  
na podmiejską linię 
średnicową w Warszawie.  
Od tego dnia Warszawska 
Kolej Dojazdowa  
przez prawie rok nie będzie 
dojeżdżać do przystanku 
Warszawa Śródmieście, 
 o czym informowaliśmy  
w „Przeglądzie Regionalnym”. 

K olejarze przymierzają się rów-
nież do kompleksowej przebudo-

wy Warszawskiej Linii Średnicowej. 
Przebudowanych zostanie około 50 
km torów, ponad 30 obiektów inży-
nieryjnych, w tym dwa mosty przez 
Wisłę i dwa tunele średnicowe (linia 
dalekobieżna i podmiejska), przystan-
ki Warszawa Śródmieście, Warszawa 
Ochota, stacje Warszawa Wschodnia 
i Warszawa Centralna. Wybudowane 
zostaną nowe przystanki: Warszawa 
Solec i Warszawa Nowy Świat. 

PKP Polskie Linie Kolejowe SA pla-
nują zakończenie prac na stacji Warsza-

wa Zachodnia w 2024 r. W przyszłym 
roku prowadzone będą postępowania 
przetargowe na modernizację stacji 
Warszawa Wschodnia, a następnie na 
poszczególne odcinki Linii Średnico-
wej. W pierwszej kolejności planowana 
jest realizacja stacji Warszawa Wschod-
nia. Następnie, od połowy 2025 r. do 
połowy 2027 r., nastąpi realizacja prac 
w tunelu dalekobieżnym, zaś od poło-
wy 2027 r. do połowy 2029 r. w tunelu 
podmiejskim.   

Efektami przebudowy linii śred-
nicowej w Warszawie będą m.in. 
poprawa oferty przewozowej, czyli 
zwiększenie przepustowości do 24 par 
pociągów w godzinach szczytu na linii 
podmiejskiej i 20 par pociągów w go-
dzinach szczytu na linii dalekobieżnej. 
Zwiększy się atrakcyjność kolei dzięki 
budowie nowych przystanków oraz 

poprawi się komfort podróżowania. 
Powstaną nowe węzły przesiadkowe, 
m.in. w rejonie stacji Warszawa Śród-
mieście (z łącznikiem do Metra), w 
rejonie ronda de Gaulle’a, w rejonie ul. 
Solec i Wybrzeża Kościuszkowskiego 
(połączenie z Powiślem i bulwarami 
wiślanymi). 

Cała obecna infrastruktura War-
szawskiej Linii Średnicowej była bu-
dowana od lat 20. do 60. XX wieku. 
Kolejarze przekonują, że dalsza jej 
eksploatacja w obecnym stanie tech-
nicznym, bez przebudowy w najbliższej 
przyszłości wpłynęłaby na zwiększenie 
awaryjności i negatywne zmiany w ru-
chu pociągów. Niestety dla podróżnych 
z Grodziska Mazowieckiego, Milanów-
ka, Brwinowa, Pruszkowa oznaczać to 
będzie nowe utrudnienia.

Sławomir Sadowski

Kolejarze już planują dużą  
modernizację linii średnicowej
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Specjaliści podpowiadają, że to czy dzie-
cko powinno trafić pod opiekę publicznej, 
czy też niepublicznej placówki, zależy m.in. 
od jego cech i wieku. Jeśli dziecko ma już 3 
lata, radzi sobie w nawiązywaniu kontaktów 
z rówieśnikami, umie samo jeść, to może 
odnaleźć się w publicznym przedszkolu. W 
publicznej placówce w grupie może być 
nawet 25 dzieci, w niepublicznej zazwyczaj 
około 10. To ważne, jeśli dziecko jest na 
specjalnej diecie, czy potrzebuje wsparcia 
specjalisty. 

Dziecko, które wyróżnia się na tle innych, 
lepiej poczuje się w placówce niepublicznej. 

Podobieństwa i różnice 
Przedszkola publiczne oferują dziś sze-

reg zajęć dodatkowych nie tylko klasyczną 
rytmikę czy zajęcia plastyczne. W publicz-
nych przedszkolach dzieci także uczą się 
angielskiego czy karate. Przedszkola pub-
liczne także odwiedzają grupy teatralne 
specjalizujące się we wspólnej zabawie  
z maluchami. 

Przedszkola niepubliczne mają jednak 
takich dodatkowych zajęć więcej, bo są pro-
filowane pod kątem określonych potrzeb 
dzieci, ale też oczekiwań rodziców. W wybo-
rze placówki zazwyczaj decydujące znacze-
nie mają przekonania i cele wychowawcze 
rodziców. Jeśli wierzą, że dziecko musi uczyć 
się od najwcześniejszych lat, aby w życiu 
osiągnąć sukces, to postawią na przedszkola 
językowe. Tam maluchy uczą się języków 
obcych w naturalny sposób w kontakcie 

z rówieśnikami i pod opieką specjalistów, 
podczas zabawy i w czasie wypoczynku. 
Do przedszkoli językowych zapisywane są 
często dzieci obcojęzyczne. Zabawy z nimi 
czy wspólne posiłki sprzyjają spontanicznej 
nauce obcego języka u pozostałych malu-
chów. Często też jeden z opiekunów dzieci 
mówi do nich w drugim języku. 

Każde dziecko jest inne 
Jeśli rodzice uważają, że ważniejszy w 

tym wieku jest nieskrępowany rozwój po-
przez zabawę, ekspresję artystyczną czy też 
kontakt z naturą, to rozważą przedszkole 
oparte na metodzie Marii Montessori, Ru-
dolfa Steinera, Reggio Emilia czy po prostu 
artystyczne. 

Maria Montessori uznała, że dziecko 
uczy się spontanicznie bez przymusu, je-
śli stworzy się mu odpowiednie warunki. 
W przedszkolach działających według jej 
metody zadaniem opiekuna jest wspierać 
spontaniczność i kreatywność dzieci. Dzie-
cko uczy się pisać, czytać i liczyć, ale samo 
decyduje, którą z tych umiejętności teraz 
będzie rozwijać. Może też zawsze wybrać 
opiekę nad zwierzętami, bo one zawsze w 
przedszkolach Montessori są.   

Twórca metody, na której oparty jest ko-
lejny rodzaj przedszkoli Rudolf Steiner, zało-
żył, że w przedszkolu główną rolę powinna 
odgrywać zabawa i dziecięca fantazja, bo 
dzięki nim dzieci najlepiej uczą się różnych 
ról społecznych. 

Przedszkola Montessori i według me-
tody Rudolfa Steinera pomagają rozwijać 
indywidualność dziecka poprzez zabawę, 
ale także dużą dozę wolności.

Rysować, malować, lepić!
W przedszkolach według metody 

Reggio Emilia nie ma, ustalonego z góry 
programu nauczania. Każde dziecko jest 
traktowane indywidualnie. Ważne są cele 
wychowania. Istotną rolę w tej metodzie 
odgrywają zajęcia artystyczne: rysunek, 
malowanie, taniec, lepienie z plasteliny itp. 
Zadaniem wychowawców jest odkrywać i 
wspierać potencjał dziecka. Nauka w przed-
szkolach Reggio Emilia jest tak samo ważna, 
jak atmosfera radości, spontaniczności i bli-
skości między maluchami i ich opiekunami, 
a także rodzicami. 

W przedszkolach artystycznych dzieci 
także bawią się i uczą podczas codziennych 
zajęć z rysowania, malowania, lepienia itp. 
Jednak tu także poznają świat sztuki. Zajęcia 
plastyczne, taneczne, teatralne rozwijają 
talenty dzieci, a także pozwalają im wyra-
żać emocje. W przedszkolach artystycznych 
dzieci oswajają się z publicznymi występa-
mi, bo często są tam organizowane wysta-
wy, przedstawienia dla rodziców itp. 

Dzieci kochają przyrodę
Jeśli przyroda i jej ochrona są dla ro-

dziców dziecka istotnymi wartościami, to 
postawią na przedszkole leśne czy też eko-
logiczne. W przedszkolach ekologicznych 

dzieci mają codzienny kontakt z naturą, bo 
na ich terenie jest zazwyczaj ogród, czy frag-
ment lasu, a także mini zoo, czyli króliki, żół-
wie itp. Maluchy nauczą się tam segregować 
odpady, oszczędzać wodę. W programie 
zajęć są liczne wycieczki, pikniki. Dziecko w 
takim przedszkolu zazwyczaj bez problemu 
może otrzymywać posiłki wegańskie czy też 
być na diecie związanej z alergiami. 

Od niedawna obecne w naszym kraju, 
leśne przedszkola cieszą się dużą popular-
nością m.in. w Skandynawii. Dziecko pod 
opieką takiej placówki więcej niż połowę 
czasu będzie spędzać na świeżym powie-
trzu, w ogrodzie, na łące, czy na plaży. W 
przedszkolach leśnych dzieci bawią się 
patykami, szyszkami, muszelkami, kamy-
kami, żołędziami, liśćmi itp., nie mają za to 
klasycznych plastikowych, komercyjnych 
zabawek. To pomaga im rozwijać wyobraź-
nie i kreatywność. 

Dla dzieci, które 
potrzebują więcej  

Rodzice, których dzieci potrzebują po-
mocy specjalistów w wychowaniu i socja-
lizacji, mogą skorzystać z przedszkoli inte-
gracyjnych lub terapeutycznych. 

Do przedszkoli integracyjnych przyj-
mowane są dzieci z porażeniem mózgo-
wym, czy też upośledzone umysłowo w 
stopniu lekkim. Kontakty z rówieśnikami, 
którzy nie są dotknięci niepełnosprawnoś-
ciami, stymulują ich rozwój, mobilizują do 
poprawnej wymowy, socjalizują itp. Za-

Przedszkole? To poważna sprawa!
Rodzice muszą dokonać trudnego wyboru, które z przedszkoli będzie najlepsze dla ich dziecka: publiczne czy prywatne? Jeśli niepubliczne, to czy Montessori,  
leśne, steinerowskie, Reggio Emilia, integracyjne, a może domowe? 

Teatr Polski bierze udział w pilotażo-
wym programie „Wsparcie osób z niepeł-
nosprawnościami na Mazowszu”, który ma 
ułatwić osobom z niepełnosprawnościami 
korzystanie z oferty mazowieckich instytucji 
kultury. Program Samorządu Wojewódz-
twa Mazowieckiego obejmuje nie tylko 
osoby z niepełnosprawnościami, ale także 
ich opiekunów. Warunkiem skorzystania z 
niego jest złożenie przez osobę z niepełno-
sprawnościami i jej opiekuna prawidłowo 
wypełnionego „Oświadczenia o miejscu 

zamieszkania w miejscowości na terenie 
województwa mazowieckiego” oraz okaza-
nie w kasie teatru ważnej legitymacji osoby 
z niepełnosprawnościami.

Ponadto za 1 zł spektakle oglądać mogą 
uczniowie mazowieckich szkół. Teatr Pol-
ski w Warszawie przyłączył się bowiem do 
Programu „Kulturalna szkoła na Mazowszu”, 

którego inicjatorem jest również Samorząd 
Województwa Mazowieckiego. Oferta obu 
programów obowiązuje do końca roku. 
Szczegóły znaleźć można na www.teatr-
polski.waw.pl.

Ambitna klasyka 
i polski dramat

Teatr istnieje od 1913 roku, ściągano tu 
najznamienitszych aktorów z całej Polski. 
Od stycznia 2011 roku dyrektorem Naczel-
nym Teatru Polskiego jest Andrzej Seweryn, 
a obecnie grupę artystów tworzą m.in. Gra-
żyna Barszczewska, Joanna Trzepiecińska, 
Anna Cieślak, Tomasz Błasiak czy Wojciech 
Czerwiński. Z teatrem współpracują m.in. 
Wojciech Malajkat, Zbigniew Zamachowski, 
Magdalena Zawadzka czy Maciej Stuhr.

Dyrekcja stawia na ambitną klasykę  
w opracowaniu najlepszych światowej 
sławy reżyserów, a także polski dramat: 
„Irydion” Krasińskiego w reż. Andrzeja 
Seweryna, „Wesele” i „Zemsta” w reżyserii 
Krzysztofa Jasińskiego, „Dożywocie” w reż. 
Filipa Bajona, czy „Polacy” na podstawie 
tekstów Wyszyńskiego i Gombrowicza  
w reż. Gabriela Gietzky’ego. 

Anna Żuber

Spektakle 
za złotówkę

Teatr istnieje 
od 1913 roku i ściągano tu 

najznamienitszych aktorów 
z całej Polski

Teatr Polski przygotował ofertę dla osób z niepełnosprawnościami 
oraz dla uczniów szkół z terenu Mazowsza. Do końca roku mogą 
oglądać spektakle za jedyne 1 zł.

Dziecko bawi się i uczy spontanicznie, jeśli stworzy się mu odpowiednie warunki
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Statystyki mówią, że stres dnia codzien-
nego przerasta 80% młodzieży, a co trzecie 
dziecko w klasie wyraża brak chęci do życia. 
Co więcej, połowa z nich boryka się z niską 
samooceną. Jak możemy odpowiedzieć na 
te niepokojące tendencje?

Niepodważalnym jest fakt, że przyszłość 
wymaga od nas zdobywania nowych umie-
jętności i adaptacji do zmieniających się wa-
runków. Według prognoz firmy Dell, około 
85% przyszłych zawodów w 2030 roku jesz-
cze nie zostało wymyślonych. Czy zatem 
szkoła dobrze przygotowuje nasze dzieci do 
tak dynamicznie zmieniającego się świata?

Jako obywatelka USA, mieszkająca  
w Polsce już od dwudziestu lat, miałam oka-
zję uczyć setki dzieci języka angielskiego 

i obserwować ich rozwój. Zauważyłam, że 
mimo olbrzymiej inteligencji, młodzieży 
często brakuje kluczowych kompetencji ży-
ciowych. Te obserwacje oraz doświadczenie 
w wychowywaniu własnych dzieci skłoniły 
mnie do działania. 

W 2022 roku nawiązałam współpracę  
z Soward Franczyzy Edukacyjne, aby ofe-
rować więcej kursów i warsztatów, które są 
w stanie sprostać potrzebom dzisiejszego 
świata.

Wśród naszych propozycji znajduje się 
kurs Brainy Abacus – Matematyka Mentalna, 
który rozwija krytyczne myślenie i umiejęt-
ności analityczne. Metoda ta łączy starożyt-
ne techniki z najnowszymi osiągnięciami 
sztucznej inteligencji, aby pobudzić rozwój 
mózgu i umiejętność skupienia.

Kolejnym kursem, który polecamy, jest 
Soward Skills, skupiający się na umiejętnoś-
ciach życiowych kluczowych dla szczęśli-
wego i skutecznego życia dziecka w ciągle 
zmieniającym się świecie. Kurs ten pomaga 
w rozwijaniu takich umiejętności jak krea-
tywność, mindfulness, przedsiębiorczość, 
inteligencja emocjonalna, odporność psy-
chiczna, poczucie wartości i nawiązywanie 
relacji.

Zapraszam do kontaktu:   tel. 500 090 098, 
e-mail: dorothy.porawski@soward.eu, aby 
omówić, które z proponowanych kursów 
najlepiej odpowiadają potrzebom Twojego 
dziecka. Dajmy naszym dzieciom narzędzia, 
które pomogą im poradzić sobie z wyzwa-
niami przyszłości.

Zapewnij dziecku przyszłość 
odpowiadając na wyzwania teraźniejszości

Zapisz dziecko na zajęcia w Soward Smart Kids Academy w jednej z naszych placówek i ułatw mu start!
Żyrardów, Grodzisk Mazowiecki, Podkowa, Brwinów, Milanówek, Mszczonów  – wybierz swoje miejsce na naukę! 

Dziennikarka i podróżniczka, Martyna Wojciechowska, podzieliła się niedawno alarmującymi  
danymi, które skłoniły rodziców do zastanowienia się nad przyszłością swoich dzieci.

zwyczaj dzieci z niepełnosprawnościami 
stanowią mniej niż jedną czwartą grupy. 
W przedszkolach integracyjnych jest psy-
cholog, fizykoterapeuta i oligofrenopeda-
gog, czyli specjalista wychowania dzieci 
z niepełnosprawnościami, który ułatwia-
nia im uzyskania możliwie  największej  
samodzielności. 

Dla dzieci, które nie wymagają pomocy 
specjalisty, takie przedszkole to lekcja ot-
wartości i akceptacji. 

Z kolei w przedszkolach terapeutycz-
nych znajdą profesjonalną opiekę i pomoc 
maluchy, u których zdiagnozowano spek-
trum autyzmu. Przestrzeń przedszkola oraz 
liczebność grupy dostosowane są do ich po-
trzeb i nauki samodzielności. W programie 
zazwyczaj znajdują się zajęcia z integracji 
sensorycznej, logopedii, muzykoterapii.

Przedszkola domowe
To dobre rozwiązanie dla rodziców, któ-

rych dziecko nie dostało się do publicznego 

przedszkola. Co ważne, opłaty są tu dużo 
niższe niż w przedszkolach prywatnych. 
Domowe przedszkole wybierają również 
rodzice, którzy chcą, by ich dzieci przeby-
wały w kameralnych grupach i rodzinnej 
atmosferze. 

Podsumowując: przedszkola niepub-
liczne są skrojone na miarę dziecka, tak by 
mogło ono tam odkrywać i rozwijać swój 
potencjał w odpowiednim dla siebie tem-
pie. Ważne jest także to, że wychowawcy 
są tam przeszkoleni w metodach, które 
umożliwiają im wspieranie tego rozwoju 
bez naruszania dziecięcej spontanicz-
ności i wrodzonej chęci do poznawania  
i uczenia się. 

W przedszkolach niepublicznych, tak jak 
i w publicznych, trudną do zmierzenia, ale 
też niezwykle cenną wartością, jest serce 
i ciepło pracujących tam ludzi. Czasem to 
one decydują o wyborze przedszkola. 

Beata Pawłowicz 

Zabawa czy nauka? A może jedno i drugie? Sposobów na ich połączenie jest wiele,  
tak jak wiele jest rodzajów przedszkoli
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POZIOMO: 5) wykrywacz kłamstw; 11) potra- 
wa z surowego mięsa; 12) suplement, załącz- 
nik do umowy;13) Zbigniew, były prezes 
PZPN; 15) dziedziczony po zmarłym; 16) kawa- 
lerski przed ślubem; 17) podobna do pszczo- 
ły; 18) noc świętojańska; 19) pantera śnieżna 
krócej; 21) książeczka z wierszami; 24) zbiera 
składki w partii; 26) najwyższy szczyt wyspy 
Thasos; 29) Halupczok, były polski kolarz; 
30) stolica Włoch; 31) król Wielkiej Bryta- 
nii; 32) flagowy lub desantowy na morzu;  
34) zbędne, metalowe odpadki; 35) najjaś- 
niejsza w gwiazdozbiorze Pegaza; 36) sprze- 
daż dużych ilości towaru; 39) Cd dla chemi- 
ka; 41) proszek kosmetyczny do zasypek;  
42) na nodze hokeisty; 43) orędzie, pismo 
od papieża; 44) raja promienista, ryba;  
45) z płaszczem tworzy litosferę; 48) książę, 
syn Piasta i Rzepichy; 51) tropienie, gonienie 
przestępcy; 54) mityczne królestwo Augiasza; 
56) jechać do tyłu samochodem; 58) włoska 
kraina z Turynem; 60) miesiąc matur; 61) za- 
miast cukru; 63) zasłony okienne na sznurku; 
64) graniczy z Francją i Hiszpanią; 65) olim- 
pijski płonie w czasie igrzysk; 66) drobna 
kaszka; 67) stolica stanu Tennessee w USA.

PIONOWO: 1) akwen pełen ryb; 2) bezcłowa 
na promie; 3) złoty trójząb w herbie Ukrainy; 
4) białowieski kuzyn bizona; 5) największe je- 
zioro Szwecji; 6) państwo ze stolicą w Suvie;  
7) grecka bogini nocy; 8) jedenasta litera al- 
fabetu greckiego; 9) wiśnie mają je w środ- 
ku; 10) powiększane na twarzach; 14) w nich 
żołnierze; 15) pseudonim Louisa Armstronga; 
19) mityczny syn Dedala; 20) kocioł do pod- 
grzewania wody; 22) potocznie o pieniądzach; 
23) pierwiastek Cm; 24) najwyższe ptaki na 
świecie; 25) epoka Mickiewicza i Słowackiego; 
27) zbiorowa uchwała, deklaracja; 28) ze sto- 
licą w Windhuku; 31) w nim piwo; 33) Czy- 
żewski, polski malarz; 36) grecka bogini ciem- 
ności; 37) ścisk, tłum na dworcu; 38) haft  
z ozdobnymi dziurkami; 39) ryba na Wigi- 
lię; 40) bywa platoniczna; 46) halucynacje, 
przywidzenia; 47) aptekarska jednostka ma- 
sy; 49) Bulent, były premier Turcji; 50) plaz- 
ma krwi; 52) najdłuższa rzeka Norwegii;  
53) jasnozielona na mapie; 55) Jarocka, po- 
lska piosenkarka; 57) Castro, były dyktator 
Kuby; 58) włoskie miasto z krzywą wieżą;  
59) choroba Hansena; 61) stolica Jemenu;  
62) Finlandia, Chiny lub Zair.

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

W miesiącach wakacyjnych 
popularne portale internetowe 
przypominają historię jednej 
z największych w Europie 
kolekcji zabytkowych aut, 
która mieściła się w Grodzisku 
Mazowieckim i należała  
do Tadeusza Tabenckiego.

I nformacje i zdjęcia pochodzą sprzed 
kilkunastu lat. Przedstawiają wraki 

samochodów porzucone wśród drzew 
i krzewów. Problem polega na tym, że 
niepotrzebnie zachęcają miłośników 
starej motoryzacji, aby przyjechali do 
Grodziska obejrzeć to, co zostało z ko-
lekcji Tabenckiego, podczas gdy z tej 
kolekcji nie zostało już nic.

T. Tabencki jest postacią dobrze 
znaną każdemu miłośnikowi starych 
samochodów. To największy powojen-
ny kolekcjoner zabytkowych aut i to 
nie tylko w Polsce. Urodził się w 1910 
roku we Lwowie. Dorastał w zamożnej 
rodzinie, co bezsprzecznie przyczyniło 

się do możliwości rozwijania zaintere-
sowań techniką już od najmłodszych 
lat. Część bardzo wartościowych aut 
ze swojej kolekcji, jak przedwojenne 
modele Bugatti, w tym jeden model 
wyścigowy, zgromadził jeszcze przed 
wojną. W czasie wojny Tabencki, który 
świetnie władał językiem niemieckim, 
odkupował od Niemców uszkodzone 
samochody, ale również te, które były 
wyrejestrowane z urzędu i dawał im 
nowe życie.

\\\   Lata świetności
Po wojnie powiększał swoją ko-

lekcję. Skupował samochody pozosta-
wione przez okupantów i pracował w 
komisji, której zadaniem było odzyski-
wanie mienia rozkradzionego przez 
Niemców. Ta posada umożliwiała mu 
pozyskiwanie informacji dotyczących 
właścicieli pożądanych przez niego 
modeli samochodów. Stąd miał dostęp 
do tak wyjątkowych aut, jak  Merce-
des Grosser używany przez Goeringa. 
Choć nie ma na to niezbitych dowodów, 
mówi się, że Tabencki był funkcjona-

riuszem Urzędu Bezpieczeństwa w 
czasach PRL-u. Tabencki bez wątpie-
nia wyprzedzał swoje czasy. Rozpoczął 
tworzenie swojej kolekcji w czasach, 
kiedy w Polsce panował komunizm i 
każdy samochód był traktowany jedy-
nie jako środek transportu.

Wtedy do jego kolekcji trafiły rów-
nież: Opel GT należący wcześniej do An-
drzeja Jaroszewicza, Maybach Zeppelin, 
Porsche należące wcześniej do Maryli 
Rodowicz oraz polskiego pianisty i 
kompozytora Wacława Kisielewskie-
go, Plymouth Romana Polańskiego czy 
Renault Fregata z 1952 r. premiera Cy-
rankiewicza. W czasach świetności jego 
kolekcja liczyła ok. 300 samochodów i 
200 motocykli. 

\\\   Smutny koniec  
kolekcji

Sielanka trwała do lat 90. ubiegłe-
go wieku. Wówczas zbiorami zaczęli 
interesować się złodzieje, którzy wła-
mywali się na dwie posesje w Gro-
dzisku na ul. Krasińskiego oraz na ul. 
Orląt i powoli rozkradali zawartość, 

mimo że auta ustawione były w sza-
chownicę, co miało uniemożliwiać  
wyjazd. 

Tabencki zmarł w 1996 r. Podobno 
w dniu jego śmierci z posesji skradzio-
no 12 samochodów. Na posesji nikt już 
nie mieszkał. Złodzieje wynajmowani 
byli nawet przez zagranicznych kolek-
cjonerów. Ich determinacja była tak 
duża, że samochody po kradzieży były 
rozbierane, wywożone poza granice 
Polski i składane dopiero na miejscu. 
Podobno kilka aut odnaleziono po la-
tach np. w Szwajcarii. Dzieła zniszcze-

nia po złodziejach i zbieraczach złomu 
dopełniła natura.

Tak więc drodzy miłośnicy dawnej 
motoryzacji. Nie przyjeżdżajcie już do 
Grodziska Mazowieckiego z aparatami 
fotograficznymi. Tu z kolekcji T. Taben-
ckiego nie zostało już nic. Ta kolekcja 
żyje już tylko wirtualnie i niech tak 
zostanie. Dobrze także zacząć swoją 
przygodę z motoryzacją od tej smutnej 
skądinąd historii.

Tekst i zdjęcie
Sławomir Sadowski

Tu nie ma już nic



11NR 237 (6) 30 SIERPNIA 2023

 DAM PRACĘ 
Zatrudnię mechanika samochodów  
ciężarowych, lakiernika, elektryka,  
ślusarza spawacza, praca Grzędy  
k. Tarczyna, 600480901 

Firma sprzątająca zatrudni osobę  
do porannego sprzątania sklepów 
odzieżowych w Piasecznie w galerii 
Designer Outlet tel: 698 628 464

Zakład mięsny zatrudni: produkcja,  
pakownia, magazyn, tel. 606 259 458

Zatrudnię do kwiaciarni  
w Jazgarzewie, mile widziane  

doświadczenie, poczucie  
estetyki i sprawność manualna  

tel. 502 919 782 

Pracownik fizyczny (ogrody, kostka) 
okolice Piaseczna, tel. 511 126 841 

Pomoc w kuchni cały etat Piaseczno 
227568337

Szkoła Podstawowa w Mysiadle  
(ul. Kwiatowa 28) zatrudni nauczyciela 
psychologa (pół etatu).  
Telefon kontaktowy - (22) 462-85-20.  

CV proszę przesyłać na adres  
e-mail: sekretariat@spwmy.edu.pl

Przyjmę do pracy ślusarza - spawacza, 
okolice Tarczyna, tel. 604 626 444  

Emeryta do nocnego nadzoru obiektu 
oraz lekkich prac porządkowych, Antoni-
nów,  tel. 501 719 637

SZUKAM PRACY  

Wykonam renowacje budynków  
i ogrodzeń oraz prace stolarskie,  
Piaseczno i okolice, 510179049,  
post@emykin.com

KUPIĘ  

Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
504 017 418 

SPRZEDAM  

Drewno opałowe, tel. 602 770 361,  
791 394 791    

USŁUGI  

Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje  
samowoli budowlanych sprzed lat,  
tel. 695 451 655 

Pompy Ciepła - Niskie Koszty,  
Wysoki Komfort! Zadzwoń  

+ 48 664 485 039 i umów się  
na bezpłatną konsultację.  

Wycinka drzew tel. 505 591 721             

Sprzedaż i montaż okien i drzwi  
wew. i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, 
plisy, moskitiery. Parapety wew. i zew. 
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223    

Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480  

Wycinka drzew, usługi podnośnikiem 
koszowym, usługi minikoparką,  
porządkowanie terenów  
tel: 537 537 450, 537 537 650 

AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63 

Wycinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody- pełen zakres  
Tel. 694 910 163 

Zatrudnię lakiernika dorywczo, mile  
widziany emeryt tel. 605 544 943  

Malowanie, glazurnictwo, podłogi i pa-
nele, szybko i solidnie tel. 669 945 460

Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572 

Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214 

PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej 
508 65 20 30 

Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875

Hydroizolacje bitumiczne, dachy, tarasy 
tel. 791 549 007

Anteny TV, TV SAT. Konfiguracja sprzętu. 
Zadzwoń 501 700 315 

Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533

Wycinka drzew, pielęgnacja zieleni.  
Tel. 507 024 333 

Malowanie, drobne remonty  
tel. 502 065 154

Hydraulik - złota rączka tel. 733 159 220

Świadectwa Charakterystyki  
Energetycznej tel. 502 048 125 

Wycinka drzew, wywóz gałęzi 
519874891

Pomoc drogowa laweta tel. 501 314 711

Obwoźny skup złomu tel. 501 314 711

GLAZURA, GRES, REMONTY  
601 219 482

Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998 

Kominiarz tel. 500 214 632 

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 

USŁUGI KOPARKO-ŁADOWARKĄ,  
TEL-516 231 786 

ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203 

Ocieplenia Budynków 795 96 96 96 

Elektryk tel. 666 890 886 

TYNKI GIPSOWE i TRADYCYJNE  
604415352 

Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721        

Przeprowadzki tel. 505 591 721                       

Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721           

Dachy - Blacha - Naprawy  
- Papa Termo, tel. 511 928 895 

Dachy - naprawy, papa termozgrzewalna, 
tel. 502 473 605

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

Wykopy minikoparką, przyłącza  
elektryczne, tel. 510 225 945

Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

Dekarskie, montaż dachów, rynny,  
obróbki, naprawa dachów, 
tel. 739 61 61 25 

AUTO-MOTO KUPIĘ

KUPIĘ STARY MOTOCYKL. Sprawny,  
zepsuty, do remontu, w częściach.  
Tel 578 895 990

Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300

Skup aut i motocykli tel. 501 314 711

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

Skup aut 2010-2023r. 505 530 300

SKUP AUT NA KASACJĘ 508206738  

AUTO-MOTO SPRZEDAM

BMW E46, 2.8 r. 99, benzyna - gaz,  
tel. 605 649 346 

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

Kupię działkę -budowlaną, usługową, 
rolną, siedlisko do 20 km od Piaseczna. 
Tel. 797 231 465 

KUPIĘ ZA GOTÓWKĘ KAŻDĄ  
NIERUCHOMOŚĆ Z PROBLEMEM 
PRAWNYM, ZADŁUŻONĄ,  
UDZIAŁY W NIERUCHOMOŚCIACH.  
TEL: 786-805-828

Kupię udział w nieruchomości 
513484273      

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

Działki rekreacyjne leśne, Prażmów,  
tel. 602 770 361

Działki budowlane 800 m2  
k. Prażmowa, tel. 602 770 361    

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

MELD/OŚW-okzj/PESL 573679623

Wynajmę pokój Konstancin.  
Tel-503 690 260 

400/os/2:ka,650/os/1:ka+Liczn 
502222555

NAUKA 

Matematyka, 664 438 144 

ZDROWIE 

Protezy zębowe naprawa  
Tel. 502 031 221

OGŁOSZENIA
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\\\ RASZYN 

Po czterech ligowych kolejkach 
piłkarze z Raszyna mają  
na swoim koncie  
1 punkt. Aż trzy drużyny 
z dotychczasowych 
przeciwników plasują się 
obecnie w czołówce tabeli. 

M ożna powiedzieć, że terminarz 
IV ligi nie był łaskawy dla ekipy 

z Raszyna, która w pierwszych kilku 
kolejkach musiała zmierzyć się kolej-
no z: Mazurem Karczew (2:2), Mszczo-
nowianką Mszczonów (0:2), Mazovią 
Mińsk Mazowiecki (0:4) i ostatnio Hut-
nikiem Warszawa. Poza Karczewem 
każdy z wymienionych klubów aktual-
nie znajduje się w najlepszej piątce ligi. 
W sobotę 26 sierpnia Raszyn próbował 
postawić się warszawianom, ale rywale 
potwierdzili swoją dobrą formę i wy-
wieźli 3 punkty. 

Goście z Warszawy szybko objęli 
prowadzenie – jeszcze przed upływem 
kwadransa gry do siatki trafił Patryk 
Koziara. Gospodarze starali się odpo-
wiedzieć, jednak w 35. minucie sytu-
acja zrobiła się dużo cięższa. Hutnik 
spokojnie konstruował swoją akcję, 
piłkę otrzymał Oliwier Jagielski, który 
strzałem z lewej strony boiska umieścił 

ją w bramce Raszyna. Chwilę później 
była szansa na gola kontaktowego po 
rzucie rożnym, ale defensor rywali 
wyekspediował futbolówkę głową i na 
przerwę schodziliśmy przy wyniku 0:2.

W drugiej połowie najwięcej emo-
cji mieliśmy w samej końcówce. W 88. 
minucie starcia w polu karnym odna-
lazł się Wojciech Lamprecht i pewnym 
strzałem zdobył bramkę, która przy-
wracała nadzieję na korzystny rezultat. 
Niestety dla miejscowych po upływie 
kilku minut Hutnik podwyższył pro-
wadzenie po golu Dominika Bartnika. 
W spotkaniu, w którym nie brakowało 

dogodnych okazji bramkowych, górą 
byli faworyci z warszawskich Bielan.

Po czterech kolejkach IV ligi KS 
Raszyn z dorobkiem 1 oczka zajmuje 
przedostatnią pozycję w stawce. Szansa 
na pierwszy komplet punktów w tym 
sezonie już w tę środę – 30 sierpnia 
o godzinie 19:30 raszynianie zmierzą 
się na wyjeździe z Sokołem Serock. W 
sobotę 2 września o 13:00 do Raszyna 
przyjedzie z kolei inny z beniaminków 
– Józefovia Józefów. Obie z tych ekip 
uzbierały na razie po jednej wygranej, 
przegrywając pozostałe starcia.

Tekst i zdjęcie Rafał Lipski

Czekają na pierwszą wygraną

Raszyn walczył do samego końca, ale 3 punkty pojechały do Warszawy

\\\ MIĘDZYNARODOWE EMOCJE PIŁKARSKIE    
W Grodzisku Mazowieckim rywalizowali ze sobą piłkarze reprezentacji 
Polski, Walii i Gruzji. Stadion okazał się szczęśliwy dla biało-czerwonych, 
którzy triumfowali w turnieju.
Turniej o Puchar Syrenki to organizowane od 1986 roku międzynarodowe za-
wody, w których rywalizuje wielu utalentowanych piłkarzy. Występowali tutaj 
między innymi tacy wirtuozi futbolu jak: Zinedine Zidane, Erling Haaland, Jamal 
Musiala czy Jude Bellingham. Za nami już 37. edycja zmagań w tych młodzieżo-
wych mistrzostwach. W tym roku mecze rozgrywane były w Sulejówku, War-
szawie oraz na stadionie przy alei Mokronoskich 4 w Grodzisku Mazowieckim.
Na obiekcie, na którym na co dzień swoje mecze gra III-ligowa Pogoń Grodzisk 
Mazowiecki, odbyły się starcia reprezentacji Polski do lat 17 z Walią oraz prze-
ciwko Gruzji. W pierwszym z nich biało-czerwoni zaserwowali fanom wspaniały 
spektakl i rozgromili 
rywali. Podopieczni 
trenera Rafała Laso-
ckiego już po pierw-
szych 45 minutach 
prowadzili 4:2, a po 
przerwie dołożyli 
kolejne 3 gole. W ry-
walizacji z Gruzinami 
kibice byli świadkami 
kolejnego festiwalu 
strzeleckiego w wy-
konaniu Polaków. 
Choć do końca pierw-
szej odsłony utrzy-
mywał się remis 1:1, 
po zmianie stron nasi reprezentanci zdobyli 3 bramki, tracąc przy tym 1. Po 
zwycięstwie 4:2 losy turnieju miały rozstrzygnąć się w meczu przeciw-
ko kadrze Rumunii, która również wyszła zwycięsko ze wszystkich swoich  
pojedynków.
Finał odbył się już w Sulejówku, gdzie reprezentacja Polski dopisała sobie kolejne 
3 punkty, wygrywając 3:2. Tym samym młodzi kadrowicze zwyciężyli w całym 
Pucharze Syrenki.

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 
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